


Do hotelu Hruška v Solnici svolal odborný učitel Jindřich Krsek,  
spolu s vrchním strážmistrem Janem Martinů, valnou hromadu, na které 
byl všemi přítomnými dán souhlas k ustavení Rybářského klubu v Solnici.  

Stalo se tak 12. prosince ve 20 hodin roku 1925,  
ve spolkové místnosti hotelu Hruška.



Řeka Bělá, dříve Alba, pramení v hraničním pásmu Orlických hor. Protéká překrás- 
ným prostředím Antonínova údolí, obcemi Skuhrov n. Bělou, Kvasiny, Solnice, Černí-
kovice a v Častolovicích vlévá do Divoké Orlice. 

V dřívějších dobách bylo na toku postaveno mnoho vodních děl, a to mlýnů, 
tkalcoven, vodních turbín, pil a bělidel, které jsou v současné době již zrušeny. 

V tehdejší době neexistovaly žádné spolky. Na povodích hospodařili majitelé 
pozemků  a vodních děl, kteří se zabývali chovem a lovem ryb. Mezi jinými to byl pan 
Porkert, baronka Königswatová, pan Janeček a přímo v obcích Solnice a Černíkovice 
hrabě Kolovrat. Po první světové válce měl povodí od obce Solnice pronajaté pan Hla-
váček. Hranici tvořil splav u Štanglerových v Kvasinách až po splav v zámeckém parku 
v Černíkovicích. 

Pan Hlaváček byl držitelem takzvaného Velkého rybářského lístku, který byl 
vystaven policejní správou v Rychnově nad Kněžnou a který držiteli opravňoval lovit 
ryby jakýmkoliv způsobem. Měl i právo udělit povolení k rybolovu dalším zájemcům. 

Změny nastávají v roce 1924, kdy se do obce Solnice přistěhoval vrchní četnický stráž-
mistr pan Jan Martinů, v té době již člověk propadlý rybařině. Začal se  zajímat o mož-
nost rybaření v obci, sháněl další zájemce, a v podstatě položil základy naší organizace. 
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Ustavující valná hromada Rybářského klubu v Solnici se konala 
12. 12. 1925 v 8 hod. večer ve spolkové místnosti hotelu Hruška. 

Přítomní byli: Jan Bek – učitel, Alois Pop – městský tajemník,  
František Albrecht – strojník, Alois Štumpf – poštovní přepravce,  

Augustin Franc – hostinský, Rudolf Horčička – obchodník,  
František Güttner – učitel, Josef Bek – sedlář. 

Jan Martinů 
strážmistr

Jindřich Krsek 
učitel

František Martinec 
učitel

Rudolf Tišler 
učitel

Úvod
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V roce 1926 byl veřejný rybolov vydražen ve veřejné dražbě od Poříčního svazu za 
151 Kčs. Rybářský klub zpočátku hospodařil jen na čtyřech kilometrech. Později podal 
klub žádost ing. Janečkovi a obci Kvasiny, aby bylo umožněno obhospodařovat a lovit 
ryby na katastru obce Kvasiny. Byly také stanoveny výše příspěvků: zápisné – 10 Kčs, 
členský roční příspěvek – 36 Kčs, rybářský lístek pro členy – 10 Kčs, rybářský lístek 
pro hosty – 25 Kčs. Byl také zvolen první výbor Rybářského klubu Solnice ve složení: 
místopředseda – Jan Bek, jednatel – Jindřich Krsek, pokladník – Alois Pop, rybářský 
mistr – Jan Martinů, hospodář – Rudolf Tišler. 

Od Poříčního svazu byla také pořízena násada pstruha potočního v počtu 
10 000 kusů, která byla vysazena do řeky Bělé. Byla také stanovena pravidla lovu. Lov 
na řece se zahajoval 1. března a končil 31. srpna. Lovit se mohlo na žížalu nebo na 
mrtvou rybku (nejčastěji střevli potoční, nebo slunku). Byl však také podán návrh na 
lov na umělou mušku nebo umělou rybičku. Tyto návrhy byly zamítnuty. Ten, kdo po-
rušil tato pravidla poprvé, zaplatil pokutu 50 Kčs. Při druhém porušení pravidel byla 
pokuta již 200 Kčs. 

Byla také zaznamenána jedna z prvních otrav na řece Bělé. Tu způsobila firma LIPA 
a Spol. (Koželužna). Po dohodě byla klubu uhrazena částka 300 Kčs. 

Byl také zaznamenán případ pytlačení. V zápisu ze dne 31. 1. 1929 se můžeme dočíst 
následující: „Navrhuje se, aby bylo potíráno pytláctví, jež loňského roku v našem povodí 
také bujelo, a doporučuje se občasné kontroly.“ 
Rybářský klub také poskytl dar místní tělovýchovné jednotě ve výši 300 Kčs na stavbu 
sokolovny. 

V roce 1929 měl solnický klub 17 členů. Celkový majetek klubu činil 219 Kčs. 

Rudolf Tišler  
Byl učitelem v Solnické škole. Zakládajícím členem 
Rybářského klubu v Solnici, a taky prvním 
kdo vykonával funkci hospodáře do r. 1932. 

Dvacátá léta
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V roce 1931 byla Rybářskému klubu prodloužena smlouva na dalších 6 let a také byl 
rybářům přidělen náhon Dlouhá strouha. Klub také podal žádost o pronájem řeky         
v Kvasinách. Tato žádost byla zamítnuta. 

Předsedou klubu byl zvolen František Martinec, hospodářem Josef Jetel. V roce 1932 
zaplatilo 22 členů příspěvek. Klub se usnesl, že vystoupí z Unie rybářských spolků 
v Praze. V pozdějších letech se do unie – sdružení – znovu přihlásí. 

V roce 1933 vystoupil z Rybářského klubu Solnice zakládající člen Jindřich Krsek. Výbor 
se usnesl na písemném poděkování za jeho zásluhy při zakládání klubu rybářů. Do 
klubu byl naopak přijat pozdější předseda Bohumil Soulek. 

Pravidla lovu ryb byla stanovena takto: Lovit se smí jen na mrtvé rybky nebo žížaly. 
Toto pravidlo se změnilo až v roce 1938, kdy se povolil lov na umělou mušku a umělou 
rybičku. Míra pstruha je 25 cm, lovit se smí od 1. března do konce srpna. Člen klubu, 
který bude přistižen, že ulovené ryby prodává, bude okamžitě z klubu vyloučen. Zají-
mavostí je, že se členové klubu zavazují, že část svých úlovků přenechají funkcionářům 
klubu, kteří ryby nelovili. 

Solničtí rybáři pravidelně vysazují pstruhy do řeky Bělé a také do náhonu Dlouhá 
strouha. Tyto násady získávají prostřednictvím Poříčního svazu z líhní v okolí. Ani 
v tomto desetiletí se povodí řeky Bělé nevyhnulo velkým otravám, a to v letech 1930 
a 1932. Otravy byly způsobeny vypuštěním odpadních vod z koželužny. V roce 1935 
bylo velké sucho. V důsledku toho byl velmi malý stav průtoku na řece Bělé. Podle 
zápisu uhynulo v řece 100 kg ryb, převážně pstruhů. 

Poslední schůze roku 1939 Rybářského klubu se konala 14. března. Druhého dne 
obsadila zbytek republiky německá armáda a byl zřízen Protektorát Čechy a Morava. 

 
František Martinec  
Vykonával funkci předsedy rybářského klubu 
od roku 1927 do roku 1946. 

Třicátá léta
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Na první schůzi rybářského klubu se konané 15. 03. 1940, byli členové seznámeni 
s nařízeními okresního úřadu. Z těchto nařízení vyplynulo následující: Každá schůze 
nebo shromáždění musí být hlášena 3 dny předem, a zároveň musejí být nahlášena 
bližší data o členech. Dále bylo nařízeno, aby spolek vyvíjel svoji činnost v souladu 
s nařízením okresního úřadu, a aby byly včas doloženy stanovy spolku. Dále bylo naří-
zeno, že počet členů nesmí být vyšší než 25. Rybářský spolek takto přežíval až do roku 
1944, kdy byla jeho činnost fakticky ukončena. Toho roku byl spolku okresním hejt-
manem rybolov odebrán a přidělen Otu Fischerovi, který byl německé národnosti. 

Po osvobození republiky byla činnost rybářského spolku obnovena. Stalo se tak na 
členské schůzi konané 25. května 1945. Na této schůzi se projednalo a odhlasovalo vy-
loučení členů, kteří si koupili rybářský lístek od pana Fischera. Dále bylo přijato, že 
každý, kdo bude chtít vstoupit do rybářského spolku, musí mít doporučení od Národ-
ního výboru. 

Rybářský spolek navázal na svou předválečnou činnost. Obstaral násadu pstruha do 
řeky Bělé. V roce 1946 byl zvolen novým předsedou Bohumil Soulek. Novým hospodá-
řem byl zvolen Rudolf Havlíček. Byl také uveden v platnost nový rybářský řád pro vody 
pstruhové. Mohlo se lovit jen 3 dny v týdnu a lovící si mohl ponechat 3 kusy ryb za 
den. Členský příspěvek byl 150 Kč.  

Ze zápisu z jedné výborové schůze se dozvídáme, že byly zdarma rozdány rybářské 
lístky hercům, kteří natáčeli v Solnici film Hostinec u kamenného stolu. To se setkalo 
s velkou nelibostí u některých členů. 

 

 
MUDr. Bohumil Soulek  
Vykonával v letech 1946 – 1956 funkci předsedy.  
Členem, a později čestným členem byl do r. 1973. 

Čtyřicátá léta
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V padesátých letech se hned dvakrát měnil název spolku. Od roku 1951 to byl Lidový 
rybářský spolek Solnice a od roku 1957 byl přejmenován na Československý svaz 
rybářů, místní organizace Solnice.  

V roce 1952 svolal Poříční svaz v Žamberku zástupce spolků ve své oblasti. Bylo pro-
jednáno sloučení parcelací spolků na řece Bělé, kde do té doby hospodařil Skuhrov nad 
Bělou, Solnice, Černíkovice a Častolovice. Podle nového nařízení měla být výměra po-
vodí (spolku) maximálně 10 km. Bylo rozhodnuto, že na tomto povodí budou vytvo-
řeny tři revíry: Skuhrov, Solnice a Častolovice. Černíkovický spolek byl zrušen a jeho 
členové přešli do Solnice a z části do Častolovic. Hranice našeho revíru byla od splavu 
Lerchovna na konci Skuhrova až po splav Podstrání v Černíkovicích.  

V roce 1953 náš spolek postihla měnová reforma. U státní spořitelny jsme měli uloženo 
8608 Kčs, po výměně nám zbylo 175 Kčs. 

V padesátých letech byl kladen velký důraz na brigádnickou činnost členů. Bylo stano-
veno, že každý člen je povinen odpracovat minimálně 20 hodin pro organizaci. Mimo 
organizaci odpracovali solničtí rybáři v roce 1953 celkem 100 hodin pro Státní statek 
Černíkovice a dalších 150 hodin pro JZD Solnice. 

V roce 1958 byl při velké povodni zničen splav u Dohnálkových. Byl také vyhlášen 
přísný zákaz lovu škeblí na Proudnici v Černíkovicích. Naopak byl povolen lov úhořů 
na Proudnici za přítomnosti hospodáře nebo jeho zástupce. Následujícího roku bylo 
vysazeno do náhonu Dlouhá strouha 30 000 kusů plůdku a do řeky 6000 kusů ročka 
pstruha. Ve stejném roce měla Organizace 27 členů. Týdenní povolenka stála 20 Kčs, 
roční 70 Kčs. Žákovská povolenka stála 10 Kčs. 

 

 
 
Josef Kosek  
Od r. 1968 do 
r. 1972 vykonával 
funkci jednatele.

Karel Píč  
Byl členem 
od r. 1953.  
Od r. 1956  
do r. 1975 
vykonával 

funkci předsedy.

Padesátá léta
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Šedesátá léta byla poznamenána velkým množstvím otrav na řece Bělé, a to zejména 
vypouštěním odpadních vod z Orlických strojíren ve Skuhrově, Dřevařským závodem 
v Solnici a samozřejmě Koželužnou (Rukavičkářské závody v Solnici). I přes tyto otravy 
se dařilo solnické organizaci řeku pravidelně zarybňovat. Rybáři odpracovali na brigá-
dách stovky hodin, které se jim vracely v podobě pěkných úlovků, a to jak do počtu, 
tak i velikosti. Například v roce 1968 byl panem Slámou uloven pstruh potoční o veli-
kosti 56 cm a váze 1,85 kg. 

V roce 1962 byl založen Rybářský kroužek. Prvním vedoucím kroužku byl Milan 
Hübsch a po dvou letech ho vystřídal Josef Sedloň a Vladislav Martinů. 

V roce 1963 byla solnickým rybářům přidělena klubová místnost u Cimrů. Podařilo se 
také zvětšit plochu rybníka v zámeckém parku v Kvasinách tím, že byl odbagrován 
ostrůvek. Docházelo ale také ke třenicím a rozmíškám mezi členy organizace, jak je 
patrné ze zápisu výborové schůze: „Výbor se usnesl, že přednese návrh na členské schůzi, 
aby byli pánové Martinů Jan ml. a Martinů Ladislav potrestáni za to, že roznášejí 
nepodložené pomluvy vůči vedoucím členům solnické organizace. Byl navržen trest 
odnětí rybolovu na jeden rok.“ 
V roce 1968 se také řešila žádost několika občanů z Černíkovic o vytvoření rybářské 
organizace v Černíkovicích a přiznání dalšího revíru na řece Bělé. Za přítomnosti 
zástupce Územního svazu pana Krulicha  byl tento návrh zamítnut. Naopak bylo 
doporučeno, aby se organizace Skuhrov, Solnice a Častolovice sloučily do jedné 
organizace. Tento návrh byl však jednoznačně zamítnut. 

Po mnoha letech jednání byl naší organizaci pronajat Zámecký rybník v Černíkovicích. 
Ukázalo se, že na tomto rybníku čeká na rybáře hodně práce. Bylo třeba vybudovat 
novou hráz se stavidlem a lovištěm. Bylo nutné vybudovat nový splav na zadržení vody 
pro přítok. Samotný přítok byl také vybudován nový. Byly odpracovány stovky hodin. 
Největší podíl na organizování brigád měl hospodář organizace Miroslav Sejkora. 

 
Zámecký rybník v Černíkovicích, byl naší 
organizací využíván jako chovný do roku 
1992. 

Šedesátá léta
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Po dokončení úprav na rybníku v Černíkovicích se členové místní organizace pustili 
do rekonstrukce a rozšíření Zámeckého rybníka v Kvasinách. Po velkém úsilí se poda-
řilo takřka zdvojnásobit plochu rybníka. V roce 1972 byla zahájena stavba chaty na 
břehu rybníka. Chata byla dokončena v roce 1974. 

V roce 1975 došlo ke změně ve výboru naší organizace. Ve funkci předsedy nahradil 
Karla Píče pan Josef Nerud. Novým místopředsedou byl zvolen Jan Pišl. Ve funkci 
hospodáře zůstává Miroslav Sejkora. Jeho zástupcem byl zvolen Bohumil Spěváček. 
Jaroslav Koblása předal po devatenácti letech funkci pokladníka Vladimíru Křížovi.  

Ve stejném roce se v rámci Českého rybářského svazu začalo uplatňovat krajské hos-
podaření. Znamenalo to, že členové naší organizace mohli lovit ryby na jednotnou po-
volenku i na jiných revírech ve východočeském kraji. Zároveň to znamenalo, že rybáři 
z jiných organizací mohli lovit na našem revíru. Tento stav vyvolal u některých, zejména 
starších členů, velkou nelibost. 

Na konci roku 1979 měla naše organizace 57 členů. Ti ve stejném roce ulovili na 
revíru Východního kraje 553 ks pstruha, 271 ks kapra, 161 ks lína a 20 ks štiky. 

 
Josef Nerud 
Vykonával funkci předsedy naší organizace od roku 1975 
do roku 1979. 

 
V roce 1970 28.01. umírá poslední zakládající člen naší 
organizace Jan Martinů. Během svého 45-ti letého 
působení v organizaci, zastával řadu  funkcí, jako jednatel, 
hospodář a pokladník. 

Sedmdesátá léta
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V roce 1979 byl z funkce předsedy uvolněn Josef Nerud. Na jeho místo byl v roce 1980 
zvolen Karel Fencl. Do funkce hospodáře po Miroslavu Sejkorovi nastoupil Bohumil 
Spěváček. Jeho zástupcem se stal Jiří Seidl. Organizace měla 56 členů. Rybářský krou-
žek pod vedením pana Slámy a pana Pluhaře vykazoval velmi dobrou činnost v teore-
tické i praktické přípravě, ale také i ve sběru druhotných surovin (železo, papír). 

V osmdesátých letech dosahovalo znečištění řeky Bělé svého vrcholu. Nebyl rok, kdy 
nebyla hlášena otrava řeky. Skuhrovské strojírny, AZNP Kvasiny, Dřevařské závody 
v Solnici, Rukavičkářský závod, JZD Solnice a JZD Černíkovice — ti všichni se podíleli 
na znečištění řeky velkou měrou. Ryby chycené v řece byly zaplísněné a tudíž nepo-
užitelné. 

Velkou nedůvěru mezi členy vyvolávalo krajské hospodaření. V roce 1981 došlo ke zdra-
žení mimopstruhové povolenky na 200 Kčs a pstruhové povolenky na 250 Kčs. Členové 
naší organizace poukazovali na skutečnost, že při velkém počtu brigádnických hodin, 
které musí mít splněny, nejsou krajské revíry dostatečně zarybňovány, ale ceny povo-
lenek se neustále zvyšují.  

I přes výše zmíněné potíže se pravidelně vysazoval do řeky Bělé pstruh potoční 
odchovaný na náhonu Dlouhá strouha. Do Kvasinského rybníka se vysazovali kapři 
a líni, kteří byli dovezeni z chovného rybníka v Černíkovicích. V roce 1988 byl na chov-
ném rybníku v Černíkovicích vyzkoušen odchov lipana. Přestože s odchovem této ryby 
neměla organizace žádnou zkušenost, podařilo se odlovit na podzim téhož roku 1880 
kusů lipana o velikosti 15 cm. V následujících letech byl  tento způsob odchovu opa-
kován  s dobrými výsledky. 

Naše organizace měla v roce 1989 celkem 63 členů. 

 
Miroslav Sejkora 
nezapomenutelný člen naší organizace. Od roku 1954 
zástupce hospodáře, a od roku 1958 plných 22 let  
hospodář. Byl dobrý organizátor, obětavý člen, kamarád 
a vášnivý rybář. Zemřel ve věku 52 let v roce 1980. 

Osmdesátá léta
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V prosinci r. 1990 byl v Praze uspořádán celorepublikový sněm ČRS, kde byly přijaty 
nové stanovy a usnesení, které byly závazné pro naši organizaci. Změnil se přístup 
k hodnocení naší činnosti, kterým by již neměla být výtěžnost a návratnost ryb, ale 
naopak množství ryb, které ve vodě zůstanou. V praxi to mělo znamenat, že bude upuš-
těno od konzumního přístupu k rybářskému právu. Mělo se naopak dbát na druhovou 
rozmanitost ryb a živočichů v jednotlivých revírech. 

Naše organizace se musela vypořádat s restitučními nároky, které uplatňovali majitelé 
pozemků, na kterých naše organizace vykonávala rybářské právo. Jednalo se o rybník 
v Černíkovicích, který byl navrácen rodině Kolovratů. V Kvasinách byl Zámecký rybník 
navrácen paní Janečkové, se kterou byla sepsána smlouva o pronájmu. 

V roce 1990 byl vybudován v Zámeckém parku druhý rybník, který slouží jako chovný. 
Velký podíl na vybudování tohoto rybníku měli Bohumil Spěváček a Karel Spěváček. 
Rybník slouží jako chovný a je využíván i v současnosti. Předsedou organizace byl Karel 
Fencl, funkci hospodáře vykonával Bohumil Spěváček. 
Od r. 1992 byl rybník v Zámeckém parku vyňat z pstruhového revíru Bělá 2 a stal se 
místním revírem naší Organizace. 

V roce 1998 byla na řece Bělé velká povodeň, která způsobila velké materiální škody 
na majetku skuhrovských, kvasinských, solnických a černíkovických občanů. Byly 
strženy lávky a poškozeny mosty. Některé budovy byly tak poničené, že byly určeny 
k demolici. Škody se nevyhnuly ani majetku Českého rybářského svazu v Solnici. I přes 
tyto potíže solničtí rybáři odpracovali stovky hodin, jak v organizaci, tak i na majetku 
obcí Kvasiny a Solnice. 

Do řeky byl vysazován pstruh, odchovaný na náhonu Dlouhá strouha, a také lipan, kte-
rého se dařilo odchovávat v chovném rybníku. 

 
Bohumil Spěváček 
Od r. 1980 až do r. 1998 
vykonával funkci 
hospodáře. Zasadil se 
o vybudování chovného  
rybníku v Kvasinách. 

Povodeň v roce 1998.  
Most v Černíkovicích. 

Devadesátá léta
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Od roku 2000 jsme začali každý rok vydávat Rybářský zpravodaj. Nejprve v tištěné podobě 
a od roku 2006 začal být dostupný i na našich webových stránkách. Ve zpravodaji se naši 
členové dozvídají nejen o dění v naší organizaci, ale také o akcích, které jsou plánovány na 
následující rok. Po panu Spěváčkovi na krátkou dobu převzal funkci hospodáře pan Petr 
Šmíd. Po nových volbách byl zvolen hospodářem pan Jiří Seidl. Funkci předsedy dál vyko-
nával pan Karel Fencl. Jednatelem byl Milan Hrubý a účetním Vladimír Kříž. V r. 2000 došlo 
také ke změně na pozici vedoucího rybářského kroužku. Po Petru Šmídovi funkci převzali 
pan Bohuslav Michalička spolu s panem Bohumilem Křížkem. 

V r. 2001 bylo zjištěno znečištění vody v řece Bělé a úhyn ryb. Bylo zjištěno, že k úhynu 
ryb mohlo dojít v důsledku odtoku odpadních vod z firmy Josef Strnad, s.r.o., Solnice. 
Východočeský územní svaz ČRS vyčíslil vzniklou škodu na 100 000 Kč. 
Velkou akcí města Solnice bylo vybudování nové kanalizace v Kvasinách a Solnici 
a dále také následná výstavba nové Čističky odpadních vod. Do provozu byla uvedena 
v roce 2007. Kvalita vody v řece se díky tomuto kroku výrazně zlepšila. 

V r. 2004 město Solnice poskytlo naší organizaci do pronájmu klubovnu se skladem 
v Solnici. Naše organizace měla v r. 2010 celkem 120 členů. Z toho 14 dětí do 15 let 
a 3 mládežníky ve věku od 16 do 18 let. Členský příspěvek činil 300 Kč. Územní pstru-
hová povolenka stála 1200 Kč, mimopstruhová pak 800 Kč. 

 
V r. 2000 zemřel dlouholetý člen naši organizace 
Vladislav Martinů. Byl členem od r. 1946 až do r. 2000. 
V organizaci vykonával řadu funkcí. Byl to vášnivý rybář, 
a taky diskutující na členských schůzích.

 
Karel Fencl 
Funkci předsedy 
vykonával  
od roku 1980  
do roku 2022. 

 
 
Milan Hübch  
zástupcem 
předsedy byl od 
r. 2001 do r. 2022. 

2000 – 2010
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V roce 2015 měla naše organizace 137 členů, včetně dětí a mládeže ve věku 16–18 let. 
Od tohoto roku také naše organizace hospodaří na pronajatém Obecním rybníku 
v Kvasinách. 

Na chovném rybníku v Kvasinách zkoušíme odchovávat ostroretku a také lína. Do řeky 
Bělé vysazujeme pstruha potočního a další lososovité ryby jako je siven americký 
a pstruh duhový. Kvalita vody v řece se zlepšila, ale pokud jde o přirozené prostředí 
v řece Bělé, není stav dobrý. Řeka je průběžně čím dál víc regulována. V katastru obcí 
Kvasiny a Solnice už bohužel připomíná koryto řeky zregulovaný kanál. Dalším prob-
lémem jsou rybožraví predátoři, a to zejména vydra říční, která za posledních 15 let 
prakticky zlikvidovala lipana podhorního a generační pstruhy potoční.  

V roce 2019 byla v úseku od Solnice pod čističkou až na konec obce Černíkovice otrá-
vena řeka. V řece byl zjištěn úhyn pstruhů, několika úhořů a také chráněné střevle po-
toční. V témže roce byl vypuštěn rybník v zámeckém parku v Kvasinách. Bylo to 
z důvodu výměny stavidla (Barborky) a opravy břehu u chaty. 

Od roku 2020 jsme začali s odchovem pstruha potočního v chovném rybníku. Rybník 
jsme k tomuto účelu upravili, aby ztráty na vysazeném plůdku byly co možná nejmenší. 
Výsledky tohoto odchovu jsou vcelku uspokojivé. Od roku 2020 do roku 2024 jsme 
tímto způsobem odchovali a vysadili celkem 4000 kusů ročka pstruha potočního do 
řeky Bělé. 

V roce 2022 byl na výroční členské schůzi zvolen nový výbor naší organizace, ve složení: 
předseda – Bohuslav Michalička, hospodář – Karel Káda, jednatel – Milan Hrubý, účetní 
– Vladimír Kříž ml., zástupce hospodáře – Jiří Seidl, pokladník – Petr Šmíd, zástupce 
předsedy – Roman Grabmüller  

Na začátku roku 2025 měl Český rybářský svaz Místní organizace Solnice z. sp. 115 
dospělých členů, 6 mládežníků od 16 do 18 let a 24 dětí do 15 let. 

Obecní rybník vybudovaný v letech  
2013 – 2015 o rozloze 5346 m².

Klubovna ČRS MO Solnice.

2010 – 2025
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Předsedové -  MO Solnice 1925 – 2025: 
Jan Bek - 1926 – 1927, František Martinec - 1927 – 1946,  
Bohumil Soulek - 1946 – 1956, Karel Píč - 1956 – 1975,  
Josef Nerud - 1975 – 1979, Karel Fencl - 1980 – 2022, 
Bohuslav Michalička - 2022 
   
Hospodáři 1925 – 2025:  
Rudolf Tišler - 1926 – 1932, Josef Jetel - 1932 – 1946,  
Rudolf Havlíček - 1946 – 1950, Jan Strnad - 1950 – 1954,  
Ladislav Martinů - 1954 – 1958, Miroslav Sejkora - 1958 – 1979, 
Bohumil Spěváček - 1980 – 1998, Petr Šmíd - 1998 – 2001, 
Jiří Seidl - 2001 – 2022, Karel Káda - 2022  
 
Jednatelé 1925 – 2025: 
Jindřich Krsek, Jan Hínč, Jan Martinů ml., Ladislav Martinů, Josef Novák, Karel Píč, 
Jiří Ubr, Miroslav Baudyš, Josef Kosek, Oldřich Lefner, Jaroslav Zemánek,  
Rudolf Jansa, Milan Hrubý. 
 
Účetní 1925 – 2025: 
Jan Martinů st. - 1932 – 1954, Jaroslav Koblása - 1954 – 1975, 
Vladimír Kříž - 1975 – 2022, Vladimír Kříž ml. - 2022  
 
Vedoucí rybářského kroužku 1962 – 2025: 
Ladislav Martinů, Jan Sláma, Josef Sedloň, Bohuslav Železný, Josef Pluhař,  
Jaroslav Holub, Radek Šulha, Bohumil Křížek, Petr Šmíd, Bohuslav Michalička. 

Jan Sláma Josef Pluhař Jaroslav Holub
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Souběžně se vznikem a uplatňováním sportovního lovu ryb na řece Bělé v Solnici bylo 
zaznamenáno také pytláctví. Určitě nezpůsobovalo žádné velké škody na povodí, jako 
znečišťování a následné otravy ryb. Ze zápisů výborových schůzí se dozvídáme, že se 
někdy podařilo nějakého pytláka nebo pytláky chytit. Řešily se ale také přestupky 
samotných rybářů, jako nepovolené způsoby lovu, množství ponechaných ryb, anebo 
z dnešního pohledu úsměvné lovení pstruhů na umělé nástrahy. 
 
Ze zápisů z výborových a členských schůzí: 

• r. 1926: Při výlovu mlýnského náhonu utloukali někteří chlapci ryby, které 
neměly ani zákonnou délku. Žák Šlitr IV. roč. Solnické školy bude potrestán tím, že 
jeho otec bude pozván na radnici k pohovoru a vyzván, aby složil ve prospěch obce 
nějakou peněžitou částku. 

• r. 1951: Chytání slunek: Každý člen našeho spolku jest povinen si nástražní rybky 
opatřit sám a ne posílat na ně děti nebo druhé osoby. 

• r. 1956: Na všechny organizace byl zaslán oběžník, ve kterém bylo uvedeno, že veš-
keré pytláctví je považováno za rozkrádání národního majetku! 

• r. 1957: Bylo nahlášeno, že v Černíkovicích na Proudnici byly chytány do saků ryby. 
Mezi chytajícími byl poznán syn tajemníka Františka Hubálka. Protože se jedná 
o pytláctví, bude věc ohlášena na MNV v Solnici. J. Koblása k tomu poznamenal, že 
pokud budou na Proudnici hospodařit Hubálkovi, nemá cenu do Černíkovic na ryby 
jezdit! 

• r. 1958: J. Vilímek hlásí, že přistihl J. Klára z Černíkovic, který chytal nezákonně ryby, 
a odebral mu i udici s červem. Dává návrh na předání případu SNB. Hospodář 
M. Sejkora zařídí ohlášku na VB. 

• r. 1968: Hospodář chytil dva pytláky při lovení, a to Přibila a Vaška. Bylo odhlaso-
váno, aby hospodář promluvil s rodiči obou chlapců, aby dobrovolně dali 
50 Kč ve prospěch obce. 

• r. 1971: Při chytání ryb byli přistiženi L. Brož a jméno druhého se nepodařilo zjistit. 
Chytali u Hlaváčkova splavu. Karel Píč zjistí jméno a oběma bude zaslán dopis se 
složenkou na 100 Kč. 

• r. 1977: Hospodář M. Sejkora přistihl chytat děti na chovném rybníku v Černíkovi-
cích. Nepodařilo se mu ale zjistit jména. Jak sám řekl: Poznal jsem mezi nimi i ty, 
které jsme letos na výroční schůzi odměnili jako nejlepší pionýry v rybářském 
kroužku. 

 

Pytláctví



Rybářský kroužek naší organizace je veden od roku 1962. Ze zápisů z členských schůzí 
se však dozvídáme, že už před rokem 1962, umožňovali solničtí rybáři lovit ryby nej-
lepším žákům z okolních škol na rybníku v Kvasinách. 

Není proto náhodou, že řada současných i dřívějších členů naší organizace prošla ry-
bářským kroužkem. Ostatně každý člen současného výboru Místní organizace Solnice 
do rybářského kroužku chodil. 

Na pozici vedoucích rybářského kroužku se vystřídalo několik generací rybářů. Svůj 
volný čas věnovali dětem, aby jim předali své zkušenosti z rybařiny. Naučili je, jak se 
loví ryby podle pravidel a jak se mají chovat v přírodě. To, že naše organizace v tomto 
roce slaví své stoleté výročí, je do velké míry také jejich zásluha. 

Dnešní generace dětí snadno ovládají všechny technické komunikační moderní 
digitální technologie a do značné míry je to ovlivňuje. V extrémních případech se 
s přírodou seznamují jen zprostředkovaně, přes televizi nebo virtuálně pomocí PC či 
mobilního telefonu. Vídáme-li proto na březích řek a rybníků sedět mladé rybáře, 
buďme tomu rádi. Je to zásluha nejen jejich rodičů a prarodičů, ale i vedoucích rybář-
ských kroužků. Každý rybář, ať chce, nebo ne, ovlivňuje budoucnost rybářského sportu 
v rybářských organizacích. Solničtí rybáři si toho jsou  vědomi již 63 let. Záleží jen na 
nás, jak si vychováme své nástupce, protože nikdo jiný to za nás neudělá. 
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Pasování nových rybářů

Rybářský kroužek – naše budoucnost
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Solnice

(ČRS) je nezisková organizace s dlouholetou tradicí, která se věnuje rybářství, ochraně 
vodních živočichů a přírody. První spolky začaly vznikat ve druhé polovině 19. století 
a v první polovině 20. století. K vytvoření jednotné organizace však došlo až v roce 
1957, kdy sloučením Jednoty rybářů v Praze a Jednotného zväzu rybárov 
v Žilině vznikl Československý svaz rybářů. V roce 1968 došlo k rozdělení Českosloven-
ského svazu rybářů na dva samostatné svazy: Český rybářský svaz a Slovenský 
rybársky zväz. Další významné rozdělení proběhlo v roce 1990, kdy se oddělil 
tehdejší Jihomoravský územní svaz, čímž vznikl, Moravský rybářský svaz. 
V současnosti sdružuje ČRS 486 organizací. Registrováno je 261 788 členů, z toho 
223 444 dospělých, 7 916 mládeže ve věkové kategorii 15 až 18 let a 30 428 dětí do 
15 let. 

Naše organizace nepatří mezi ty velké, v současnosti sdružuje celkem 145 členů. Hos-
podaří na pstruhovém revíru Bělá 2 o délce 10 km a rozloze 7 ha a na náhonu Dlouhá 
strouha, který spolu s chovným rybníkem využíváme k odchovu pstruha potočního. 

V letošním roce uplyne 100 let, kdy dvanáct občanů ze Solnice a okolí spojila stejná 
vášeň pro sportovní rybolov a založili Solnický rybářský klub. Následující generace si 
předávaly zkušenosti nejen z lovu ryb, ale také s chovem a vysazováním ryb do řeky 
Bělé. Péče o život v řece a jejím okolí byla přirozenou vlastností členů Solnického 
spolku. Za těch 100 let čelili rybáři ze Solnice mnoha překážkám. Byly to povodně, 
malé průtoky v období sucha a zejména otravy ryb v řece Bělé. Znečištění 
a následné úhyny ryb se táhly jako černá nit po celá desetiletí až do současnosti. Za 
těch sto let se změnila řeka Bělá, ale i okolí řeky. Původní tok řeky je dnes částečně za-
chován už jen pod obcí Černíkovice, kde tvoří několik meandrů. 

Český rybářský svaz Solnice je jedním z mnoha organizací a spolků působících v Solnici. 
V současnosti se snažíme svoji činnost prezentovat na akcích, jako je SOLFEST 
a UKLIĎME ČESKO. Pro děti organizujeme rybářské závody. Chtěli bychom poděkovat 
za podporu naší organizace Městu Solnice a Obci Kvasiny. 

Výbor naší organizace také děkuje všem členům, kteří svým vystupováním a chováním 
dělají dobré jméno naší organizaci. Zároveň jim přejeme hodně zdraví a úspěchů 
v osobním životě a samozřejmě hodně pěkných chvil strávených na rybách. 

Kvasiny

Výbor ČRS MO Solnice 

Český rybářský svaz
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Lovení Dlouhé strouhy. Stojící: Miloš Mašek, sedící - Martinů L., Železný B., Sejkora M., Novák. 

Lovení Dlouhé strouhy. Zleva Mašek, Novák, Spěváček, Sejkora a Píč Josef.
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Výlov rybníku v Zámeckém parku v Černíkovicích

Výlov rybníku v Zámeckém parku v Kvasinách
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Druhý, chovný rybník v Zámeckém parku byl vybudován v roce 1990

Rybník v Zámeckém parku v Kvasinách před jeho napuštěním v roce 1972
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Rybářské závody v Kvasinách. V popředí Vasil Dunajčák.

Rybářské závody v Kvasinách. V popředí Karel Píč. 
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Josef Lec Bohumil Spěváček Pavel Píč

Josef Kubíček Josef Klár Oldřich Lefner

Miroslav Sejkora
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Karel Fencl a Radek Šulha  Petr Šmíd: Vykonával funkce, Vedoucí rybářského 
kroužku, hospodáře a pokladníka.

 
 
Vladimír Kříž  
Členem je od 
r. 1973. Od roku 
1974 převzal 
funkci účetního, 
a vykonával jí až 
do r. 2022. 

Jiří Seidl  
Členem je od 

r. 1975. Od r. 1980 
zástupce hospodáře 

od r. 2002 do 
r. 2022 hospodář. 

V současnosti,  
je zástupcem 

hospodáře.
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Výbor ČRS MO Solnice v roce 2005 
Z leva stojící: Křížek Bohumil, Zdeněk Klepal, František Jirsa, Karel Fencl, Pavel Píč, 

Radek Šulha, Milan Hrubý, Jan Kroulik. 
Sedící z leva: Milan Hübsh, Vladimír Kříž, Jan Luščák, Jiří Seidl, Petr Šmíd. 

 

Lovící čet při odlovu násady pstruha potočního na Dlouhé strouze
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Splav na Bělé mezi obcemi Solnice a Černíkovice

Řeka Bělá za obcí Černíkovice Zregulovaná řeka Bělá na začátku 
obce Kvasiny, směrem od Skuhrova

Řeka Bělá



Obecní rybník v Kvasinách

Zámecký rybník v Kvasinách s rybářskou chatou, která byla postavena v letech 1973 – 1974
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Odchov pstruha potočního v chovném rybníku

Ustavení nového stavidla (Barborky) na Zámeckém rybníku v Kvasinách, v r. 2019. 
Zleva: Karel Káda, Zdeněk Herzán, Jan Luščák, Bohuslav Michalička.
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Josef Hartman

Jiří Seidl mladší a Jiří Seidl starší

Bohuslav Michalička Rybářské závody v na rybníku v Černíkovicích

Miloslav Pohunek Jaromír Smutný
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Bohumil Křížek 
Rybářský kroužek 
vede od roku 1990. 
Členem je od r. 1971. 

 
 
 
 

Bohuslav Michalička 
Rybářský kroužek 

vede od roku 2001.

Rybářský kroužek
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ČRS MO Solnice se prezentuje na akci SOLFEST v Solnici.

Účast na akcích UKLIĎME ČESKO KVASINY. Zprava Milan Hrubý, vedle hospodář Karel Káda.



Členové výboru ČRS MO Solnice 2025

Karel Káda 
hospodář 

členem od r. 2001
Milan Hrubý 

jednatel 
členem od r. 1992

Bohuslav Michalička 
předseda 

členem od r. 1981

Jiří Seidl 
zástupce hospodáře 
členem od r. 1975

Roman Gradmuler 
pokladník 

členem od r. 1987
Vladimír Kříž 

účetní 
členem od r. 2000

Jan Janeček 
předseda dozorčí komise 

členem od r. 1997
Josef Hartman 

člen dozorčí komise 
členem od r. 1999

Luboš Martinec 
člen dozorčí komise 
členem od r. 2018 
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